
10 س�ال بعد از تصويب س�ند تح�ول بنيادين 
آموزش و پرورش از س�وي شوراي عالي انقلاب 
فرهنگ�ي در آذر ماه س�ال 1390 مدتي اس�ت 
جلسات متعدد كارشناسي براي به روزسازي و 
اصلاح اين سند برگزار مي ش�ود؛ اتفاقي كه هر 
چند مي تواند نويد دهنده بهبود وضعيت اجرايي 
اين سند باش�د، اما از س�وي ديگر اين سؤال را 
ايجاد مي كن�د كه مان�ع اصلي اج�راي حداقل 
نسبي اين سند در دهه گذش�ته چه بوده و چه 
ضمانت اجرايي وجود دارد كه 10 سال ديگر نيز 
جلس�اتي براي اجرايي كردن اين س�ند برگزار 
نش�ود؟! در ش�رايطي كه به گفته كارشناسان 
حوزه آموزش  و  پرورش، نفوذ جريان هاي غربي 
و بيگانه در ميان دانش آموزان گس�ترده تر نيز 
شده است، براي بررسي بيش�تر وضعيت سند 
تحول بنيادين آموزش  و  پرورش به سراغ يكي 
از دست اندركاران اصلي تصويب اين سند و وزير 
اسبق آموزش  و  پرورش رفته  و با محمود فرشيدي 
در خصوص دلايل اجرايي نشدن كامل سند تحول 
بنيادين آموزش  و  پرورش گف�ت  و گو كرده ايم. 

در ش�رايطي ك�ه برخ�ي از منتقدان 
حوزه آموزش  و  پرورش س�ند تحول 
را به س�نگ بزرگي تش�بيه مي كنند 
كه قابلي�ت اجرا ن�دارد، برخي ديگر 
اصلاحات در دست اقدام را به معناي 
معطل شدن اجراي سند براي يك دهه 
ديگر و تكرار روند قبلي مي دانند. اين 

انتقادات چقدر واقعي است؟
واقعيت اين است كه س��ند تحول در حالي مظلوم 
واقع شده كه شايد ما در كمتر دستگاهي يك سند 
تخصصي و زيربنايي براساس مباني فرهنگ اسلامي 
و ايراني داشته باشيم كه مدت طولاني صاحب نظران 
حوزه، آموزش و پ��رورش و دانش��گاه روي آن كار 
كرده اند، در شوراي عالي انقلاب فرهنگي تصويب 
شده باشد و براي اجرا مورد تأكيد مكرر رهبر معظم 
انقلاب قرار گرفته است و اما در عمل اتفاقي نيفتاده 
باش��د. حتي اكنون كار به جايی رس��يده كه اخيراً 
بعضي ها همان گونه كه گفتيد ساز اين را مي زنند 
كه سند يا آرماني و قابل اجرا نيست يا بايد بازنگري 

شود. 
اگر بخواهم در مورد س��ند ريش��ه يابي كنم، وقتي 
موضوع سند در دوران خدمتگزاري ما شروع شد، 
يك سندي تحت عنوان س��ند ملي مطرح بود كه 
با رويكرد غربي طراحي ش��ده و مق��دار زيادي هم 
كار پي��ش رفته بود، منتها از زمان��ي كه من افتخار 
خدمتگزاري پيدا كردم، تذكر رهبر معظم انقلاب 
اين بود كه تحولي اگر قرار است ايجاد شود بايد اول 
فلسفه تعليم و تربيت اس��لامي را بدانيم و سندي 
كه مي خواهيم طراحي كنيم براساس آن باشد. به 
اين دليل ما آن س��ند را كنار گذاش��تيم تا الزامات 
فلسفه تعليم  و  تربيت اسلامي تبيين شد و ديدم آن 
تقريرا تي كه تحت عنوان سند ملي انجام شده بود 
با الزامات فلسفه تعليم و تربيت اسلامي همخواني 
ندارد و كار تدوين سند تحول شروع شد كه بحمدالله 
بعد هم از سوي جريان هاي بعدي پيگيري، نهايي و 

آماده اجرا شد. 
اما بزرگ ترين مانع اجراي س��ند دست اندركاران 
طراحي زير نظام هاي س��ند هستند كه مسئوليت 
اج��راي س��ند را در رده هاي س��تادي داش��تند و 
متأسفانه هنوز هم در مصدر كار هستند. يعني همين 
مسئوليت ها در شوراي عالي آموزش  و  پرورش و در 
زيرنظام ها را خيلي از اينها هنوز دارند و به قول حافظ 
كه مي گويد »تو خود حجاب خودي حافظ ز ميان 
برخيز« بزرگ ترين مانع اجراي سند، خود آقاياني 
هستند كه بعضي از آنها به صراحت اعلام كردند سند 
2030 مشكلي ندارد و ما بايد آن را اجرايي كنيم! در 
عمل هم فعاليت هاي زيادي كردند و ظرف شش ماه 
براي آن آ يين نامه نوشتند، اما در ارتباط با سند تحول 
بنيادين اقدامات كامل و كافي انجام ندادند، راهكارها 
را ننوشته اند و الان هم مواردي را كه تدوين كرد ه اند 

معارض با سند تحول بنيادين است. 
اينك��ه در ارتب��اط ب��ا ن��گارش و ويرايش س��ند 
بازنگري هايي شود و كلام س��اده تر و شيواتر شود، 
يك اش��اره مختصري رهبر معظم انقلاب داشتند 
اما اينها آن را به عنوان اصل گرفتند و آن را با هدف 
مخالفت هاي خودشان با سند پيگيري مي كنند و 
در دانشگاه ها و در پوش��ش استدلال هاي منطقي 
همايش هايي براي آن مي گذارند. اين اقدامات در 
حالي است كه سند يك مجموعه افتخار آفرين است 
و به اندازه فناوري هسته اي دستاورد عظيمي براي 
كشور محسوب مي ش��ود. براي اولين بار در دنياي 
اسلام ما توانس��تيم در برابر الگوي انسان غربي كه 
چندصد سال بود به همه دنيا ديكته مي شد، الگويي 
را ارائه دهيم كه حاصل پيوند انسان با آسمان است. 
آقاي نوري، وزير كنوني آموزش  و  پرورش هم در سفر 
به مصر آن را مطرح كردند و گفتند چرا ما بايد الگوي 
كشورهاي غربي را اس��تفاده كنيم كه اين موضوع 

مورد استقبال ديگر كشورها هم قرار گرفت. 
يك�ي از انتقاداتي كه در مورد س�ند 
مطرح مي شود، اين اس�ت كه خيلي 

از ملاك هاي سند كمي نيست، بسيار 
كيف�ي نوشته ش�ده و همي�ن عامل 
موجب ش�ده نتوانيم س�ند را بعد از 
10 سال اجرا كنيم. بعد در حالي سند 
اهداف متعال�ي را دنب�ال مي كند كه 
مهم ترين مسئله آموزش  و  پرورش از 
اول آن حقوق معلمان و فضاي فيزيكي 
مدارس بوده است، در اين شرايط چه 

مقدار سند قابليت اجرا داشته است؟
وقتي مي خواهيم يك تح��ول بنيادين كه خودش 
معناي عميق و دراز مدت��ي آن هم در عرصه تعليم 
و تربيت كه خود او نيز يك مقوله دراز مدت است، 
ايجاد كنيم نمي توانيم انتظار معجزه داشته باشيم 
و بگوييم عصاي موسي اس��ت كه انداختيم و اژدها 
مي ش��ود، بلكه بايد برنامه ريزي مرحله  به  مرحله و 
دراز مدت داشته باشيم. در كلام رهبر معظم انقلاب 
نيز اين فرمايش بود و فرمودند ممكن است 15 سال 
طول بكشد، به ش��رط اينكه ما گام  به  گام حركت 
كنيم و جلو برويم و ضمن حركت »خود راه بگويد كه 
چون بايد رفت«. ضمن حركت، مشكلات، كمبودها 
و ايرادها را در عمل خواهيم ديد و به  خصوص اين 
اصلاح از سوي كساني كه طراحان اصلي سند بودند، 
شناخته مي شود، اما ش��ما كمتر از آنها مي شنويد 
و اصلًا از ظرفيت آنها در ارتباط با س��ند اس��تفاده 
نمي شود. هميش��ه افرادي كه برداشت هاي خاص 
خود را داشتند به عنوان سخنگوي سند به صحنه 
آمده اند. مثلًا تأييد نهايي س��ند را حضرت آيت الله 
اعرافي داشتند، اما چه مقدار شما ديده ايد كه ايشان 

در مورد كليات و فلسفه سند صحبت كنند؟ 
در كل اين حركت، يك حركت دراز مدتي اس��ت، 
اما به معناي اين نيس��ت كه كار را ش��روع نكنيم؛ 
بايد از همان روزي كه تصويب ش��د كار را ش��روع 
مي كرديم، چگونه؟ وقتي ك��ه امريكايي ها قبل از 
انقلاب مي خواستند نظام آموزشي ما را تغيير دهند 
در آن زمان دو دوره شش س��ال داشتيم. چندين 
سال كارشناسان آنها در اينجا سكني گزيدند و دوره 
راهنمايي تحصيلي را طراحي كردند و بعد گفتند 
آنهايي كه رفته اند كه رفته ان��د، ولي از اين به بعد از 
فلان سال بچه هاي پنجم به ششم وارد نمي شوند 
و مي روند وارد اول راهنمايي مي شوند كه بعد اين 
تغيير كرد به اول و دوم و سوم راهنمايي و بعد اول 

متوسطه و اينگونه تغيير نظام انجام دادند. 
براي قط��اري كه در ريلي ب��ا جمعيت عظيم چند 
ميليوني در حال حركت است نه مي شود توقف ايجاد 
كرد و نه درگيري بسيار زياد، بلكه اگر مي خواهيم 
تحولي در آموزش  و  پرورش انجام شود بايد از پايه 
و از كلاس اول دبس��تان بگوييم بر مبناي سند چه 
اقدامات و برنامه هايي براي دانش آموزان اول دبستان 
داريم و اين فرصت را آموزش و پرورش دارد تا ظرف 
يك سال براي سال دومي ها برنامه ريزي كند و بعد 
همان طور براي سال سوم، تا بعد از 12 سال احساس 
كنيم كه سند تحول در كشور ما واقعاً در آموزش  و  
پرورش ماندگار و ثابت و با رفع اشكالات عملياتي 

شده است. 
اشاره كرديد كه رهبر انقلاب در موارد 
بس�يار در خصوص لزوم اجراي سند 
و همچني�ن اهميت نظ�ام آموزش و 
پرورش تأكي�د كرده ان�د؛ تأكيداتي 
درباره حذف موارد غي�ر  لازم از كتب 
درس�ي يا اجراي قواني�ن موجود هم 

داشته اند، سند چه مقدار توانسته اين 
منويات را اجرايي كند و اگر بخواهيم 
بعد از 10 سال سند را اندازه گيري كنيم 
چه مقدار در اجراي اين درخواست ها 

موفق بوده است؟
اولاً تا وقتي كه قرار باش��د سند از سوي كساني كه 
باور به آن ندارند، اجرا ش��ود و فرمانده اجراي سند 
آنهايي باشند كه از دولت گذشته بودند و هنوز هم 
تغيير نكرده اند خيلي نمي توان اميد داشت كه چه 
در شوراي عالي آموزش  و  پرورش و چه در سازمان 
پژوهش اتفاقي انجام ش��ود. در رأس مثلًا سازمان 
پژوهش و وزارتخانه تغييراتي انجام شده ولي خيلي 
از افرادي كه كارشناس و تعيين كننده هستند، تغيير 
نكرده اند و اين خود بزرگ ترين مانع است. بايد در 
انتصابات، كساني در استان ها يا وزارتخانه منصوب 
شوند كه انگيزه و روحيه ايجاد تحول را داشته و با 

سند آشنا باشند. 
من چند راهكار به نظرم مي آي��د كه زمينه اجراي 
س��ند را ايجاد مي كند و جلوه اي از بركات س��ند را 
در آموزش  و  پرورش مي تواني��م ببينيم. يك نكته 
اين است كه مجلس ش��وراي اسلامي براي اجراي 
سند تحول بودجه خاصي چه در ارتباط با پژوهش 
سند و چه در ارتباط با اجراي سند در چند مدرسه 
تخصيص دهد. به هر حال شما اگر بهترين توصيه ها 
را انجام دهيد، ولي پولي بابت اجرا هزينه نكنيد اين 

مسئله حل نمي شود. 
نكته ديگر به  غير  از كارشناساني كه بايد تغيير كنند، 
اينكه ما در قسمت ستادي تقريباً 10 سال است گير 
كرده ايم و سند آنجا قفل شده است. البته آمارهايي 
هم مي دهند ك��ه 10 درصد اجرا شده اس��ت، ولي 
كسي هم نيست ارزيابي كند كه 10 درصد است يا 
بيشتر، يا كمتر، چه اتفاقي افتاده است و چه شاخصي 
براي ارزيابي وجود دارد. در هر ح��ال واقعيت اين 
است كه نظام اداري و بوروكراتيك و از طرف ديگر 

باور نداشتن بعضي ها به سند تحول مانع اجراي سند 
شده است و به همين دليل ما بايد از طريق ديگري 
كار را به شكل موازي پيش ببريم. در علوم مهندسي 
هم اينگونه است كه مي گويند بعضي از فرمول ها از 
طريق علمي و بعضي ديگر ازطريق تجربه كش��ف 
مي ش��وند. حالا ما هم بياييم در ح��وزه تجربه هم 
سند را از مدرسه شروع كنيم، به اين معنا كه ما  اين 
همه مدير داريم كه فرهنگيان متعهدي هم هستند 
براي آنها يك دوره فشرده ضمن خدمت در فضاي 
مجازي و غيره در تابستان بگذاريم و كلياتي از سند 
را براي آنها بيان كنيم و اين راز سر به  مهر را باز كنيم. 
بالاخره ما وقتي كه مي گوييم الگوي انسان مورد نظر 
اسلام، خالي از ذهن كه نيستيم مي گو ييم پيامبر 
مكرم اس��لام)ص( و حضرت عل��ي )ع( همه به اين 
خصوصيات، كرامت ها و فضيلت هاي اين بزرگواران 
آشنا هستيم و سند نمي خواهد چيز عجيب و  غريبي 
بگويد. مهم چگونگي به اين الگو رس��يدن اس��ت. 
بنابراين پيشنهاد عملياتي من است كه يك حركتي 
را به م��وازات تلاش هايي كه در ب��الا در حال انجام 
است در سطح شروع و س��ند را در ميان فرهنگيان 

تبيين كنيم. 
رهبر معظم انقلاب چند س��ال پيش رسانه ملي را 
مأمور كردند كه جلس��اتي در تلويزيون بگذارند و 
براي همكاران آموزش و  پرورش، دوره آموزشي در 
خصوص س��ند بگذارند. با دوره هاي ضمن خدمت 
مي شود اين دوره را براي مديران تكرار كرد. هركس 
مي خواهد مدير شود بايد يك دوره چند ساعته يا 
چند روزه در مورد سند داشته باشد، آن هم از سوي 
كساني كه طراح سند بوده اند يا آشنايي با سند دارند؛ 
ببينند روح سند چه مي خواهد بگويد، مي خواهد 
بگويد انساني را تربيت كنيد كه جامع الاطراف باشد. 
فقط انسان تك بعدي آموزشي آن هم حافظه محور 
نباشد، بلكه انس��اني نوع دوست باشد كه نسبت به 
اجتماع خود حس��اس و نس��بت به محيط زيست 
دلواپسي داشته باش��د. بايد ساحت های فرهنگي، 
اخلاقي، اعتقادي و پژوهش��ي را كه در سند وجود 
دارد، براي مدير مدرسه بيان كنيم. فقط هم نبايد به 
كلاس هاي رسمي بپردازيم، بلكه در ساير عرصه ها 
هم بايد كار كنيم. فرض كنيد سند مي گويد تنوع 
محيط هاي يادگيري، اين چيز پيچيده اي نيست؛ 
مثلاً اشاره مي كند كه مسجد، موزه، كتابخانه، پارك 
و بقيه جاها را هم اس��تفاده كنيد. لازم نيست شما 
فقط در كلاس تدريس كنيد، بلكه فرصت هايي را 
ايجاد كنيد كه بچه ها برون��د و از موزه بازديد كنند 
و بعد گزارش بنويسند و بگويند چه چيزي در موزه 
ديدند. وقتي ما وارد قسمت راهكارها مي شويم خيلي 

از آنها در مدرسه قابل اجرا است. 
پيشنهاد من اين است، اولاً براي به  خصوص همين 
فرصت تابستان كه داريم از دست مي دهيم، اقدام 
عاجلي انجام شود تا مديران مدارس بيايند دوره را 
ببينند. ثانياً سند تقس��يم شود، يك قسمت هايي 
از آن مربوط به مديران س��تادي است كه مديران 
مدارس س��همي ندارند، يك قس��متي مربوط به 
مديران مناطق است كه بايد به آنها ابلاغ شود، اما 
يك قسمتي هايي هم مربوط به مدارس است كه 
جزو ات آنها بايد تهيه و سند به زبان مدرسه براي 

اجرا راهي مدارس شود. 
بايد تا آن اندازه اي كه مي توانند راهكارهايي را كه 
در س��ند آمده ابلاغ و اجرايي كنند و بعد گروه هاي 
نخبه اي كه با س��ند آش��نايي دارند در استان هاي 
كش��ور بروند و نظارت كنند س��ند در هر استان و 
منطقه اي چه مقدار اجرا شده است. يقين دارم با اين 
كار به شكل نسبي تحولي در مدارس اتفاق خواهد 
افتاد. مثلًا مدير مدرس��ه راجع به حجاب و عفاف 
هيچ مس��ئوليتي ندارد و اگر نمازخانه اي نباشد يا 
برنامه هاي فرهنگي و جذاب براي حجاب و عفاف 
اجرا نشود كسي از مدير بازخواست نمي كند، اما در 
مورد رياضي اگر دبير نداشته باشند، بازرس برخورد 
مي كند، ولي وقتي س��ند اينگونه ابلاغ ش��د براي 
مدير هم مسئوليت دارد، كما اينكه طي راهكاري 
كه ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي راجع به حجاب 
و عفاف ابلاغ كرد بعضي از قس��مت ها وجود دارد، 
از جمله اينكه مدير بايد بگويد براي ايجاد جذابيت 
مثلاً در حوزه حجاب و عفاف چه كار كرده است. سند 
مجموعه اي از همين هاس��ت. البته علاوه بر اين ما 
برنامه درسي ملي را هم داريم كه آن هم آماده است، 

منتها در همان حد كتابي باقيمانده است. 
اجراي اين س��ند مي تواند به خانواده ها اين مژده را 
بدهد كه در مدرسه براي بچه ها از نظر تربيت جامع 

اسلامي يك حركت جامعي دارد انجام مي شود. 
اگر در پايان نكته اي باقي مانده است 

بفرماييد. 
اش��اره مي كنم به نكته اي كه رهب��ر معظم انقلاب 
فرمودن��د كه هرجايي ب��ه مردم مراجع��ه كرديم، 
موفق بوديم. خب ما كه 160 هزار مدير مدرس��ه، 
160 هزار جامعه مردمي در آموزش  و  پرورش داريم 
كه مي توانيم به آنها مراجعه كنيم و من چون تجربه 
ستادي هم دارم با جرئت مي گويم چون واقعاً نظام 
بوروكراسي خيلي در برابر هرگونه تغيير و تحولي 
مقاومت دارد، اجراي سند بايد از مدرسه شروع شود 

تا تبديل به يك گفتمان و مطالبه شود. 
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مدیران میانی وزارتخانه
 به امید 2030  مانع سند تحول می شوند!

سند تحول بنيادين و ماجرای آن در گفت و گوی »جوان« با وزير اسبق آموزش و پرورش

فرشيدي: نظام بوروكراسي خيلي در برابر هر گونه تغيير و تحولي مقاومت دارد. اجراي سند تحول بنيادين
 آموزش و  پرورش را بايد از مدرسه شروع كرد تا تبديل به يك گفتمان و مطالبه شود

 دادستان مركز اس��تان خوزستان از دس��تگيري هفت نفر ديگر از 
مسببان ريزش ساختمان متروپل خبر داد. 

 رئيس س��ازمان بهزيس��تي گفت: ۹0 درصد ك��ودكان كار از اتباع 
خارجي هستند. 

 وزير آموزش  و پرورش ضمن اعلام اينكه در مهرماه پيش رو، بدون 
احتساب اتباع، به آمار دانش آموزان ما 550 هزار نفر افزوده مي شود كه 
بيشتر در مناطق پرتراكم هس��تند، گفت: با احتساب پذيرفته شدگان 
آزمون اس��تخدامي، قانون تعيين تكليف و ورودي هاي جديد دانشگاه 

فرهنگيان حدود ۷0 هزار نيروي جديد به مدارس مي پيوندند. 
 اتحاديه مشاوران املاك، ش��وراهاي حل اختلاف، س��امانه 12۴، 
سازمان تعزيرات حكومتي و دادس��راها مراجعي هستند كه مردم در 
صورت مواجهه با تخلفات بنگاه هاي معاملات ملكي مي توانند به آنها 

مراجعه كنند. 
 رئيس ستاد بحران كشور گفت: ادغام شماره هاي امدادي آتش نشان، 
هلال احمر، اورژانس، اورژانس اجتماعي و تبديل به يك شماره رند در 
دستور كار قرار دارد تا مردم بتوانند به آساني از اين شماره تلفن ها در 

هنگام نياز استفاده كنند. 

سجاد آذري
  گفت وگو

حسین سروقامت

»برنارد شاو« نويسنده شوخ طبع انگليسي مي گويد اگر تمام 
منازعات بشري تمام شود، دو چيز پايان نمي پذيرد؛ كار اداري 

و كار زن در خانه!
. . . شايد به همين خاطر است كه محيط خانه و اداره هرگز خالي 

از استرس نيست!
اما هلندي ها براي استرس زدايي رازي دارند كه آن را نيكسون 
يا »هيچ  كاري  نكردن« مي نامند. چيزي ش�بيه احساس صبح 
روز تعطيل، پرسه زني ذهني، تنهايي با افكار، نشستن و آفتاب 

 گرفتن يا وضعيتي ممتاز براي خلاقيت و حل مسئله!
زندگي در هلند شتابزده نيست، همسايه ها با هم احوالپرسي 
مي كنند، عابران به هم لبخند می زنند، مردم اس�ترس كمتر و 

شادي بيشتري را تجربه مي كنند. 
بي جهت نيس�ت كه يونيس�ف ب�ه ك�ودكان هلن�دي عنوان 

»شادترين كودكان جهان« را داده است. 
شما تاكنون اين ايده را تجربه كرده ايد، يا آخرين زماني را كه 

هيچ كاري نكرده ايد، به خاطر داريد؟
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   رضايي - تهران: متأس��فانه در كوچه جهان افروز ميدان 
امام حسين )ع( تهران برخي از موادفروشان به راحتي و بدون 
هيچ مشكلي مش��غول فروش مواد مخدر و آلوده كردن جوانان 
مردم هستند؛ اين موضوع چهره شهر را آلوده كرده و از طرفي 
خطراتي هم براي ساكنان و رهگذران به وجود آورده است. واقعاً 
بايد در پايتخت كشور فروش مواد مخدر به همين راحتي باشه و 

هيچ كس برخوردي با آنان نكند؟!
 شيخي - قرچك: مخابرات سراسر كشور هزينه جابه جايي 
خطوط تلفن ثابت از يك آدرس ب��ه آدرس ديگر را از 15 هزار 
تومان به 160 هزار تومان افزايش داده است، اما متأسفانه مأمور 
مخابرات كه خط را تحويل مي دهد، حتي زحمت وصل س��يم 
تلفن را به خط داخلي منزل نمي كشد و بايد هزينه اي جداگانه 
متقبل بشويم براي وصل تلفن! حداقل مبلغ خدمات را چند برابر 

مي كنيد، كمي هم به فكر مشتري مداري باشيد، لطفاً. . . 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 091909۶۸۵30 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴9۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند. 

وزیر بهداشت: 
واكسن »نورا« ۹۴ درصد كارایي دارد

وزير بهداشت با اشاره به دريافت مجوز واكسن نورا براي تزريق به 
عنوان نوبت يادآور ساير واكس�ن ها گفت: اين واكسن پروتئيني 
نوتركيب، واكس�ني پيش�رفته اس�ت و بر اس�اس مطالعاتي كه 
صورت گرفته، توانس�ته 9۴ درص�د كارايي و تأثير داشته باش�د. 
بهرام عين اللهي، وزير بهداشت در حاشيه بازديد از مركز تزريق واكسن 
نورا در بيمارستان بقيه الله الاعظم)عج( اظهار داشت: بر اساس مطالعات 
و مقالات علمي، نورا يكي از واكس��ن هاي بدون عارضه ساخت داخل 
است و اميدواريم  به سرعت در كشور توزيع شود؛ به ويژه در حال حاضر 
كه وارد موج هفتم كرونا ش��ده ايم، توصيه ما به مردم اين است كه به 
مراكز واكسيناسيون مراجعه و واكسن يادآور تزريق كنند.  وي گفت: 
از يكي دو هفته پيش، شاهد افزايش موارد ابتلا و بستري بيماران در 
بيمارستان ها هستيم و در اين شرايط، افزايش موارد مرگ و مير، دور 
از انتظار نيست. در حال حاضر بين هفته دوم تا سوم موج هفتم كرونا 
به سر مي بريم كه شمار جانباختگان كرونا، دو رقمي شده و اميدواريم 
با تكميل واكسيناسيون و رعايت پروتكل هاي بهداشتي، شاهد كاهش 
آمار مرگ و مير روزانه بيماران باشيم. واكسن نورا پروتئيني نوتركيب، 
واكسني پيشرفته است و بر اساس مطالعاتي كه صورت گرفته، توانسته 
۹۴ درصد كارايي و تأثير داشته باشد.  وزير بهداشت گفت: در يكي دو 
هفته اخير، آمار مراجعان و بستري بيماران كوويد1۹ در كشور رو به 
افزايش بوده اس��ت و بعد از ثبات و كاهش آمار مراجعان و بستري ها، 
تعداد مرگ و مير روزانه بيماران نيز كاهش مي يابد. تعداد موارد فوتي 
كرونا در روزهاي آينده، قابل پيش بيني نيست و به واكسيناسيون مردم 
و تداوم رعايت پروتكل هاي بهداش��تي وابسته اس��ت.  مجوز مصرف 
واكس��ن نورا به عنوان يادآور ساير واكس��ن ها اخيراً از سوي سازمان 
غذا و دارو صادر شده اس��ت. اين واكسن در فاز يك كارآزمايي باليني، 
روي ۷0 داوطلب، در فاز دوم روي 300 نفر و در فاز سوم روي 10 هزار 
داوطلب كه سه ماه از تزريق واكسن سينوفارم، بركت يا آسترازنكا آنها 

گذشته بود، مورد مطالعه قرار گرفت. 

اينك�ه در ارتباط با ن�گارش و ويرايش 
سند بازنگري هايي شود و كلام ساده تر 
و شيواتر ش�ود، يك اش�اره مختصري 
رهبر معظم انقلاب داش�تند ام�ا اينها 
آن را به عنوان اصل گرفتن�د و آن را با 
هدف مخالفت هاي خودش�ان با س�ند 
پيگي�ري مي كنن�د و در دانش�گاه ها و 
در پوش�ش اس�تدلال هاي منطق�ي 
همايش هاي�ي ب�راي آن مي گذارن�د

كنترل موج هفتم با فرصت طلایي
 براي تزریق واكسن  یادآور

ميزان مراجعان سرپايي كرونا در بيمارستان هاي كشور 
100 درصد و تعداد بستري ها نيز نسبت به هفته گذشته 

٧0 درصد افزايش داشته است
با رشد صد در صدي مراجعان سرپايي و رشد ۴0 درصدي فوتي ها 
طي هفته اخير در مقايس�ه با هفته گذش�ته به طور رس�مي وارد 
موج هفتم كرونا شديم. تعداد بيماران بس�تري مبتلا به كرونا در 
۲۸ استان كش�ور افزايش داشته اس�ت و با افزايش ميزان ابتلا و 
بس�تري، افزايش آمار فوتي ه�اي كرونايي دور از انتظار نيس�ت. 
ب�ه همين خاطر ه�م بيمارس�تان ها دوب�اره به حال�ت آماده باش 
درآمده اند. با تمام اينها آنطور كه وزير بهداش�ت مي گويد تعداد 
موارد فوتي كرون�ا در روزهاي آين�ده، قابل پيش بيني نيس�ت و 
به واكسيناس�يون مردم و تداوم رعايت پروتكل هاي بهداش�تي  
وابسته اس�ت. در حال حاضر ويروس هنوز به طور كامل در جامعه 
به چرخش در نيامده و اين يعني فرصت�ي طلايي براي تزريق دوز 
يادآور واكسن براي پيش�گيري از مرگ هاي كرونايي. به خصوص 
اينكه بازگشت حجاج و سفرهاي تابستاني را هم در پيش داريم و 
ممكن است اين موارد بر تسريع گسترش موج هفتم اثرگذار باشد. 

با آغاز موج هفتم كرونا و افزايش ش��مار مبتلايان، تعداد ش��هرهاي با 
وضعيت قرمز از ۴ به 15 و تعداد شهرهاي با وضعيت نارنجي از 1۴ به 
35 شهر افزايش يافت، همچنين تعداد شهرهاي با وضعيت زرد افزايش 
و تعداد شهرهاي با وضعيت آبي كاهش يافته است. اكنون 208 شهر در 

وضعيت زرد و 1۹0 شهر در وضعيت آبي قرار دارند. 
 موج هفتم و احتمال افزايش مرگ هاي كرونايي

بهرام عين اللهي وزير بهداش��ت حالا به صراحت از ورو د به موج هفتم 
كرونا صحبت مي كند و مي گويد: » در شروع موج هفتم كرونا در كشور 
هس��تيم، چراكه از يكي دو هفته پيش، افزايش موارد ابتلا و بس��تري 
بيماران در بيمارستان ها شاهد يم و در اين شرايط، افزايش موارد مرگ 
و مير، دور از انتظار نيس��ت. در حال حاضر بين هفته دوم تا سوم موج 
هفتم كرونا به سر مي بريم كه شمار جانباختگان كرونا، دو رقمي شده 
و اميدواريم با تكميل واكسيناسيون و رعايت پروتكل هاي بهداشتي، 

شاهد كاهش آمار مرگ و مير روزانه بيماران باشيم.«
به گفته آق��اي وزير در يك��ي دو هفته اخير، آمار مراجعان و بس��تري 
بيماران كوويد1۹ در كش��ور رو به افزايش بوده و بعد از ثبات و كاهش 
آمار مراجعان و بستري ها، تعداد مرگ و مير روزانه بيماران نيز كاهش 
مي ياب��د. وي از پيش بيني اش ب��راي افزايش م��وارد فوتي ها و تكرار 
خاطرات تلخ موج هاي گذشته كرونا تصريح مي كند: » تعداد موارد فوتي 
كرونا در روزهاي آينده، قابل پيش بيني نيست و به واكسيناسيون مردم 

و تداوم رعايت پروتكل هاي بهداشتي، وابسته است.«
 علائم جديدترين نوع كرونا 

اگر بدن درد و گلو درد داشتيد، احتمال كرونا بدهيد؛ اين را عليرضا زالي، 
فرمانده ستاد مقابله با كرونا در كلانشهر تهران مي گويد. وي با اشاره به 
اينكه به دليل كاهش سهم تست ها نه تنها در تهران بلكه در ساير شهرها، 
ممكن است با كاهش كاذب بيماري مواجه شويم، مي افزايد: » بهترين 
مدل علائم سندروميك است و هر كس��ي با علائم بدن درد و گلو درد 

مراجعه كند، براي ما كرونا محسوب مي شود.«
بر اساس گفته هاي زالي طبق بررس��ي هاي انجام شده به نظر مي رسد 
سير مبتلايان به اوميكرون در تهران افزايشي است و تا يك ماه آينده 

اين سير صعودي خواهد بود. 
 آماده باش بيمارستان ها

زالي با اعلام آمادگي كامل بيمارستان ها و مراكز واكسيناسيون درباره 
مرگ آفريني اين سويه مي گويد: » هنوز آمار مشخصي در دنيا نسبت به 
ميزان بيماري زايي اين سويه از ويروس همچنين مرگ و مير ناشي از 
آن در دست نيست و در اين زمينه به اجماع نرسيده اند، اما بايد جانب 

احتياط را در نظر گرفت و اين سويه را مانند آنفلوآنزا ندانيم.«
به گفته وي، ما بايد قبل از استقرار كامل بيماري، واكسيناسيون را به 
صورت كامل انجام دهيم و ممكن اس��ت روزهاي آينده براي ما بسيار 
مهم باشد؛ بايد در اين روزها كه هنوز ويروس به طور كامل در جامعه 
چرخش نداش��ته از اين فرصت طلايي براي انجام واكسيناسيون دوز 
يادآور استفاده كنيم و اگر كسي دو دوز واكسن تزريق كرده است، براي 
دوز س��وم و اگر فردي سه دوز واكس��ن تزريق كرده براي دريافت دوز 

چهارم واكسن اقدام كند. 
زالي با اش��اره به بازگش��ت حجاج نيز مي گويد: » با توجه به بازگشت 
حجاج و زائران از عراق و س��فرهاي بين ش��هري بايد تمهيدات لازم 
انديشيده شود. دو هفته استمرار بيماران سرپايي نشان از ورود به پيك 
جديد است. برخي از افراد نيز ممكن است حتي با وجود زدن واكسن، 
مبتلا شوند؛ بنابراين بايد بدانيم واكسن ايمني كامل ايجاد نمي كند، اما 

در كاهش مرگ و مير بسيار اثربخش است.«
به گفته سعيد كريمي، معاون درمان وزارت بهداشت در هفته  گذشته، 
ميزان مراجعان س��رپايي كرونا در بيمارستان هاي كشور 100 درصد 
و تعداد بس��تري ها نيز نس��بت به هفته گذش��ته ۷0 درصد افزايش 

داشته است. 
وي تأكيد مي كند: » تمامي بيمارستان هاي كشور با تجهيز امكانات و 
تقويت زيرساخت ها در آماده باش كامل هستند و مشكلي در پذيرش 

بيماران نداريم.«
 تمهيدات سه گانه ستاد كروناي تهران 

محسن منصوري استاندار تهران هم با بيان اينكه نمي شود گفت كه در 
حال ورود به بحران هستيم، مي افزايد: » نگراني و دغدغه وجود دارد كه 
بايد نسبت به كنترل اين بيماري اقدام كنيم. با توجه به سفرهايي كه 
در ايام تابستان داشتيم و همچنين سفر زيارتي اربعين در آينده نزديك 
با نگاه به تجربه گذش��ته علاقه مند هس��تيم اين بيماري را به گونه اي 
مديريت كنيم كه به اين سفر و اربعين آسيبي وارد نشود و ثباتي كه در 

كشور ايجاد شده استمرار پيدا كند و بيماري كنترل شود.«
به گفته وي در جلسه س��تاد مقابله با كروناي استان تهران بنا شد هر 
فردي به هر دليلي علائم باليني يا نش��انه هايي از سرماخوردگي دارد، 
خود مراقبتي و قرنطينه را در دستور كار قرار دهد و وارد فضاي جامعه 

نشود، چراكه هر فرد مي تواند 16 تا 18 نفر را مبتلا كند. 
موضوع ديگ��ر تزريق دوز ي��ادآور واكس��ن و تأكيد نهاي��ي بر رعايت 
حداكث��ري پروتكل هاي بهداش��تي اس��ت. منصوري از ش��هروندان 
درخواس��ت كرد نس��بت به رعايت حداكثري پروتكل هاي بهداشتي 

ماسك و فاصله گذاري اجتماعي اقدام كنند. 
 پيك موج هفتم در هفته هاي پيش رو

عباس شيراوژن، س��خنگوي س��تاد ملي مقابله با كرونا هم از افزايش 
۴0 درصدي فوتي در اين هفته نسبت به هفته گذشته خبر مي دهد و 

مي گويد: » اين روند احتمالاً رو به افزايش است.«
به گفت��ه وي اين هفته نس��بت ب��ه هفته گذش��ته 2/5 براب��ر تعداد 
بس��تري هاي كرونايي و ۴0 درصد تعداد فوتي ه��اي هفتگي افزايش 

داشته و اين روند احتمالاً رو به افزايش خواهد بود. 
به گفته شيراوژن با توجه به آمار و ارقام بالاي مبتلايان به كرونا در اروپا 
و امريكا، پيش بيني مي شود در چند هفته آينده موج به پيك خود برسد 

و بعد از اين مدت شاهد افت عدد ابتلاها و بستري ها باشيم. 

زهرا چیذري


